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Szanowny Panie Ministrze  

     Samorządy lokalne w całym kraju starają się realizować projekty w ramach dofinansowania z Programu 

Inwestycji Strategicznych Polski Ład. Program spotkał się z powszechnym zainteresowaniem, ponieważ 

otworzył perspektywę realizacji działań, które jak dotąd nie mogły być przeprowadzone, ze względu na brak 

środków finansowych. 

     Ze względu na powszechnie sygnalizowane problemy z możliwością realizacji projektów w ramach 

dofinansowania z I edycji Programu, Stowarzyszenie Gmin i Powiatów Wielkopolski przeprowadziło 

badanie ankietowe wśród wielkopolskich JST. W dniach od 11 lipca do 12 sierpnia 2022 roku uzyskaliśmy 

odpowiedzi ze 106 gmin i powiatów regionu, na temat poziomu zaawansowania prac jednostek w projekty, 

które otrzymały promesy BGK na dofinansowanie w ramach I edycji Programu. Jak się okazało, znakomita 

większość samorządów uczestniczących w badaniu (103 jednostki, czyli 97%) ogłosiła przetargi w celu 

wyłonienie wykonawców. Niestety w wyniku tych działań w 53 jednostkach (53% badanych) nie udało się 

wyłonić wykonawcy, który zrealizowałby zadanie, w ramach kwot założonych w promesie. Różnice             

w kwotach odbiegających od 95% poziomu dofinansowania, są różne w zależności od jednostek. W 

niektórych przypadkach jest to odsetek niewielki, w innych przypadkach należy mówić o dość znaczących 

różnicach, które w poważny sposób mogą utrudniać realizację zadania. Problemy te w niektórych 

przypadkach spowodowały kilkukrotne ogłoszenie przetargów, a często też nie pozwoliły na podpisanie 

umowy z wykonawcą, ze względu na nieoczekiwanie wysoką cenę.  

     Innym sygnalizowanym problemem JST, jest również perspektywa zmian oczekiwań finansowych 

wykonawców, wobec wcześniej zawartych umów. Zarówno ten jak i powyżej nakreślony problem, wynikają 

z niestabilnego poziomu cen na materiały, surowce i usługi. W konsekwencji przytoczone dane oraz 

powszechnie podnoszone argumenty i opinie, świadczą o tym, że w wielu przypadkach realizacja projektów 

w ramach Programu może być skutecznie utrudniona. 

     Jako organizacja zaangażowana w komunikowanie problemów samorządów lokalnych wiemy, że 

powyższe zagadnienie było już co najmniej dwukrotnie sygnalizowane podczas posiedzeń Komisji 

Wspólnej Rządu i Samorządu Terytorialnego, czego efektem miało być również powołanie na wniosek 

Pana Ministra zespołu rządowo - samorządowego, który miałby wypracować rozwiązania, które pozwoliłyby 

na realizację zadań w ramach Programu.  

     Do korespondencji załączam informację jak kształtują się różnice finansowe pomiędzy uzyskanymi 

promesami, a realnym kosztem inwestycji po ogłoszeniu przetargów w części JST z Wielkopolski. Liczymy 

na to, że uda się podjąć działania również w indywidualnych sprawach JST, których nie stać na realizację 

projektów, przy drastycznym wzroście kosztu wykonania.                                              
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